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Sammanträde torsdag den 24 maj  2018 klockan 18:30 -20:30 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8 A  

Ledamöter Ersättare 

Ulf Walther (S) ordf 

Gustav Johansson (M) vice ordf. 

Parvin Araghi (S) 

Jimmy Lindgren (S) 

Gisela Norrman (S) 

Fotios Stathis  (MP) 

Lars Sterneby (V) 

Erika Wing (M) 

Jonas Nilsson (M) 

Kristiina Katajikko (M) 

Urban Rybrink (L) 

  

 
Tjänstgörande ersättare  

Linnea Risinger (MP) 

Björn Wredberg (M) 

 

 

 
 

Bo Hansson (S) 

Oskar Rosén (S) 

Sonja Wallbom (V) 

Lisa Palm (Fi) 

Camilla Hane (M) 

Peter Backlund (L) 

Claes Karlsson (KD) 

  

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Kristina Goldring, Leif 

Kananen, Jeanette Holmqvist, Fredrik Karlsson. Kersti Tagesson,   

Karin Åberg, avdelningschefer  

Personalföreträdare 

Camilla R Nilsson Kommunal 

Justering 2018-05-30 

Sekreterare 

Inga-Karin Mellberg 

Ledamot Vice ordförande 

Parvin Araghi (S)  Gustav Johansson (M) 
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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Stadsdelsnämnden utser vice ordföranden Gustav Johansson  och 

ledamoten  Parvin Araghi  att justera dagens protokoll. Ordföranden 

meddelar att justering sker onsdagen den 30 maj 2018. 
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§ 2   

Fastställande av dagordning 
 

Den utsända dagordningen fastställdes med den ändringen att  

ärende § 8 Dnr 1.2.5.-35272018 Utgår. 
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§ 3   

En förbättring gällande Högdalstoppen – svar på 
medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget 

 
 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden har mottagit ett medborgarförslag om att göra 

förbättringar vid Högdalstoppen. Förslagsställaren har framfört 

önskemål om att skyltar sätts upp, att två betongbänkar placeras på 

Högdalstoppens topp samt att träd röjs för att förbättra utsikten. 

 

Förvaltningen föreslår att stadsdelsförvaltningen tillsammans med 

andra berörda förvaltningar inom ramen för det lokala 

utvecklingsprogrammet utreder möjligheten att utveckla 

Högdalstopparna. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 april 2018. 

Dnr 51-2018-1.2.4. 

 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Urban Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson, 

Erika Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Björn 

Wredberg alla (M), ledamoten Urban Rybrink (L) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Enskede-Årsta-Vantörs Stadsdelsnämnd beslutar: 

Att i huvudsak godkänna förvaltningens förslag till beslut 

Att utvecklingen av området inkluderas i parkplanen 

 

Medborgarförslaget lyfter fram ett till stora delar bortglömt område 

med stor potential. En upprustning av området skulle kunna ha stor 

inverkan på rekreationsmöjligheterna i områdena runt 

Högdalstopparna. Förslagsställaren efterfrågar endast två 

betongbänkar och förbättrad utsikt. Vi vill att förvaltningen tar 

förslaget ett steg vidare. 

 

I och med tidigare majoritetsskiften, inte minst efter valet 2014, har 

tidigare satsningar gått om intet. För att inte samma sak ska hända 

området igen måste en långsiktig planering för området utformas. Att 

då inkludera en utredning inom ramen lokala utvecklingsplanen ter sig 

alltför kortsiktigt. Vi vill att satsningen på Högdalstoppen inkluderas i 

parkplanen för att bli mer långsiktigt uppföljningsbar.” 
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§ 4   

Tertialrapport 1,  2018  för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Tertialrapport 1, 2018 godkänns och överlämnas till 

kommunstyrelsen. 

2. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 4,8 

miljoner kronor för ökade investeringsbudget i samband 

med anskaffning av inventarier till nya lokaler. 

3. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 2,1 

mnkr för klimatinvesteringar.. 

4. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 1,1 

mnkr för förbättrings- och skötselåtgärder av 

naturreservat. 

5. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 8,4 

mnkr för trygghetsskapande åtgärder. 

6. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 1,4 

mnkr för lokaländamål. 

7. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 0,3 

mnkr kronor för täckning av kostnader i samband med 

arbete med utsatta EU-medborgare. 

8. Budgetjustering begärs hos kommunstyrelsen med 0,3 

mnkr för faktiska kostnader för kommunalt bostadsbidrag 

för personer med funktionsnedsättning (KBF). 

9. Skrivelsen Ekonomisk uppföljning av verksamheter inom 

egen regi från (M), (L), (C) och (KD) anses besvarad med 

hänvisning till vad som sägs i stadsdelsförvaltningens 

utlåtande under rubrik Övrigt i kapitel Uppföljning 

ekonomi. 

10. Uppsägning av lokaler som inrymmer åtta 

servicelägenheter inom Rågsveds servicehus 

(fastighetsägaren Micasa). 

11. Implementeringen av Stockholms stads program mot våld 

i nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck 

konkretiseras genom nya aktiviteter under nämndmål 

under Kf mål 4.5. 
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Ärendet 
 

Förvaltningen bedömer att kommunfullmäktiges fyra inriktningsmål 

kommer att uppfyllas helt. 

 Ett Stockholm som håller samman 

 Ett klimatsmart Stockholm 

 Ett ekonomiskt hållbart Stockholm 

 Ett demokratiskt hållbart Stockholm 

För att uppnå kommunfullmäktiges fyra inriktningsmålen har 

förvaltningen tre fokusområden: 

 Attraktiv arbetsgivare 

 Jämställdhet 

 Bemötande 

Före resultatöverföringar prognosticeras ett underskott om 6,1 mnkr 

och efter resultatöverföringar en budget i balans. För investeringar 

redovisas en budget i balans. 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 maj 2018. 

Dnr 215-2018-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S) ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP) Lars Sterneby (V)  yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Urban Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut.  

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson, 

Erika Wing, Kristiina Katajikko tjänstgörande ersättaren Björn 

Wredberg alla (M) ledamoten Urban Rybrink (L) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Stadsdelsnämnden beslutar följande. 
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Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

Därutöver anförs följande: 

 

Vi allianspartier är beredda att ta över styret i stadsdelen. Trots att vi är 4 

olika partier har vi visat i ord och handling att vi kan samarbeta när vi 

styrde framgångsrikt i åtta år och leda utvecklingen framåt med alla 

medborgares bästa i fokus. Vi har klarat det tidigare och vi kommer att 

göra det igen. När Alliansen förhoppningsvis tar över i Stockholm efter 

valet 2018 kommer vi bilda ett nytt kraftfullt majoritetsstyre i vår 

stadsdel. 

 

Vi behöver ett Stockholm i världsklass. Alla skall ha möjligheter att 

förverkliga sin potential och framtida generationer ska kunna växa upp 

med jämlika livschanser. Den inriktning som den rödgrönrosa majoriteten 

stegat ut med skattehöjningar och ändå problem med att finansiera 

grundläggande välfärd, är i grunden fel väg att gå för att möta dessa krav.  

 

Det ekonomiska läget i vår stadsdel är fortsatt ansträngt. De verksamheter 

som går med överskott får bidra med pengar till de verksamheter där 

majoriteten inte kunnat komma tillrätta med ett växande underskott. 

 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på stadsdelsnämnden 

att prioritera. Mindre angelägna satsningar och projekt måste få stå 

tillbaka för att värna kärnverksamheterna. Tyvärr har majoriteten visat sig 

ha svårt att göra sådana prioriteringar. Symbolprojekt såsom 

Medborgarkontor har tillåtits tränga ut insatser som gör verklig skillnad 

för de barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden.  

 

Ett mycket bekymmersamt område är tryggheten i stadsdelen. Bland 

andelen som upplever otrygghet i stadsdelen finns nästan var tionde 

kvinna. En fjärdedel av alla kvinnor som svarat på trygghetsmätningen är 

missnöjda med belysningen och det gäller nästan en femtedel av alla män.  

 

Vi är också oroliga över förskolegruppernas storlek. Genom att 

majoriteten inför rätt till heltid på förskolan för det äldre syskonet även 

för de som är föräldralediga har det lett till ett ökat tryck på förskolan 

utan att motsvarande resurser tilldelats. Personalsituationen har därmed 
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blivit ytterligare ansträngd. Under 2017 fick förskolan dessutom känna på 

den lägsta resursökningen till förskolan på många år, dvs ända sedan de 

rödgröna hade makten i en tidigare period.  

 

Vår stadsdelsnämnds främsta syfte är att ge alla människor som bor här 

möjlighet att själva kunna forma sina liv, genom att ge våra barn en bra 

förskola och trygg uppväxt, våra äldre en omsorg med värdighet och 

respekt för deras självbestämmande, och en socialtjänst som finns till för 

den som behöver andras stöd.  

 
Inför verksamhetsåret lade vi fram omfattande förslag till 

verksamhetsplan för stadsdelsnämnden med en annan inriktning än vad 

som nu föreligger. Vi hänvisar till dessa och menar att stadsdelsnämndens 

prioriteringar i flera andra fall är felaktiga. 

 

Stockholm står, liksom stora delar av världen, inför ett allvarligt och 

eskalerande hot från våldsbejakande extremistiska grupperingar. Det blev 

inte minst smärtsamt tydligt fredagen den 7 april 2017, när Stockholm 

blev utsatt för ett dödsbringande terrorattentat. Nyligen meddelade också 

Säkerhetspolisen att omfattningen av detta hot är väsentligt mycket större 

än vad som tidigare har varit känt. 2010, då Stockholm förra gången 

utsattes för ett attentat, bedömde SÄPO att det fanns omkring 200 

våldsbejakande islamistiska extremister i Sverige. Nu bedöms de vara 

tusentals. 

Försvaret av vårt öppna, demokratiska samhälle och av Stockholm som en 

öppen stad är därför en högst angelägen fråga som inte får bli föremål för 

partipolitisk konflikt. För att säkra våra invånares trygghet mot hot från 

våldsbejakande extremister krävs såväl polisiära som sociala insatser. 

Arbetet mot våldsbejakande extremism handlar om att arbeta mot 

samtliga de hot som SÄPO bedömer kan skada demokratin: extremistisk 

islamism, vit makt-miljön och den så kallat autonoma vänstern. 

Stockholms stad står inför stora utmaningar framöver och därför måste vi, 

tillsammans med berörda parter och relevant sakkunskap, arbeta 

kunskapsbaserat och med tydliga strukturer och insatser. 

Stadens arbete mot våldsbejakande extremism fastställdes av 

kommunfullmäktige den 16 maj 2016 som riktlinjer till stadens trygghets 

och säkerhetsprogram. Om Alliansen hade styrt hade hela processen sett 

annorlunda ut från början, från antagandet av den stadsövergripande 

strategin mot våldsbejakande extremism till att de lokala 

handlingsplanerna skulle ha utgått från en central mall som skulle ha 

upprättats utifrån Försvarshögskolans (FHS) expertis. 
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Våra partier hade velat se en samordnad stadsövergripande process 

grundad på beprövad erfarenhet och stödd på extern expertis från FHS för 

att ta fram en central mall för de lokala handlingsplanerna, vilket vi också 

underströk i samband med att den stadsövergripande strategin antogs av 

kommunfullmäktige 2016.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut och 

reservation från (M),(L) 
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§ 5   

Mål- och uppdragsbeskrivning för Community Center 

Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens beskrivning av mål- och 

uppdragsbeskrivning för Community Center. 

 

 

Ärendet 
På uppdrag av nämnden beskriver förvaltningen inriktningen för 

verksamheterna Rågsved och Östberga Community center (RCC och 

ÖCC), samt på det blivande Dalen Community center (DCC). 

Verksamheterna i Rågsved och Dalen har som mål att arbeta för att 

unga kvinnor och män utan arbete eller studier ska få stöd till daglig 

struktur och ökad motivation för att komma närmare arbetsmarknaden 

eller studier. Verksamheterna har tagit fram ett statistiksystem som 

ger underlag för uppföljning och utvärdering av verksamheten. 

Verksamheternas mål och förväntade resultat tas fram i 

verksamhetsplanen, VP. ÖCC har uppdraget att erbjuda en trygg 

mötesplats och aktiviteter i området för att bidra till gemenskap, 

delaktighet och trygghet för de boende. Den funktionen som ÖCC nu 

har kommer att fyllas av den samlade verksamheten i det kommande 

Allaktivitetshuset.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 18 maj 2018 

Dnr 197-2018-1.2.1.  

 

  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Urban Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson, 

Erika Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Björn 

Wredberg alla (M), ledamoten Urban Rybrink (L) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar: 

Att återremittera mål och uppdragsbeskrivningen med syfte att arbeta 

fram ett förslag som jobbar riktat mot de individer som befinner sig i 

utanförskap och i riskzonen 

Att inkludera 16-17 åringar i målgruppen 

Att uppdra förvaltningen att även inkludera nätverket i arbetssättet 

 

Enskededalen har under en längre tid varit ett bostadsområde som har 

problem med en del unga och unga vuxna som ägnat sig åt 

kriminalitet och droger. Detta kulminerade i vintras när två personer 

blev skjutna i Dalen, varav en person avled av sina skador. Därefter 

har polisen under en period gjort en satsning på att få bort vapen och 

droger från området. Resultatet har varit att situationen till ytan lugnat 

ner sig.  

 

Det som beskrivs av bl.a. polisen är att det är unga så långt ner som 

till mellanstadiet, som rekryteras av äldre kriminella. Grunden till 

kriminaliteten är handeln med droger. 

 

Nämnden har inför detta möte fått en Mål och Uppdragsbeskrivning 

som framför allt riktar in sig på en sak, äldre ungdomar utan studier 

eller arbete. I skrivelsen talas det i allmänna ordalag om denna grupp. 

Att det finns yngre ungdomar bland de kriminella ungdomarna nämns 

inte överhuvudtaget. Man nämner inte heller familjer eller närverket 

kring dessa personer, det vill säga familjen. 

 

Ska man nå individer som skyr socialtjänst, polisen och myndigheter i 

så duger det inte att lägga fram ett uppdrag som riktar sig till unga 

utan jobb i allmänhet. Skall man nå denna grupp så måste man rikta 

sig till ungdomar redan från 16 år, dvs de som borde gå i gymnasiet, 

och man måste jobba uppsökande mot just de individer det rör sig om. 

Man måste också rikta sig mot den grupp som befinner sig i 

riskzonen, dvs de strax under 16 år. 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut och 

reservation från (M),(L) 
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§ 6   

Ideburet offentligt partnerskap (IOP), överenskommelse 
med Nya Rågsveds Folkets hus   
 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Stadsdelsnämnden beslutar att återremittera ärendet för dels 

granskning av möjlig jävsproblematik dels förklaring till det höga 

medlemstalet vid nya Rågsveds Folkets Hus. 

 
 
 
Ärendet 
IOP, Idéburet Offentligt Partnerskap, är ett partnerskap mellan en eller 

flera idéburna organisationer och den offentliga sektorn. 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förslag till IOP-avtal 

med Nya Rågsveds Folkets hus (NRFH), för att etablera en mötesplats 

för nyanlända. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 mars 2018. 

Dnr 211-2018-1.2.5.  

 

 

Beslutsgång 
Sammanträdet ajournerades under 5 minuter kl.19:25-19:30 Därefter 

ställde ordföranden fråga om återremiss av ärendet och fann att 

nämnden enigt beslutat att återremittera ärendet.   

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP) Lars Sterneby (V) yrkade återremiss av ärendet. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) 

”Vi är positiva till IOP, som ett sätt att ge den idéburna sektorn en 

större roll i välfärden och på det sättet bättre kunna ta tillvara dess 

styrkor. Även om det går att använda IOP för kortare insatser så är det 

ju tänkt för situationer där man vill formalisera ett långvarigt 

samarbete med en idéburen aktör utan att behöva falla tillbaka på 

kortsiktiga föreningsbidrag eller upphandlingar som kan vara svåra att 



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
24 maj  2018 

Sida 14 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

utforma på sådana sätt att de idéburna aktörernas unika styrkor 

tillmäts tillräcklig konkurrenskraft. Det är inte tänkt att utgöra ett 

förtäckt föreningsbidrag.  

 

Hösten 2017 ansökte NRFH om föreningsbidrag för aktiviteter för 

nyanlända. Ansökan avslogs då och vi kan inte se vad skillnaden är i 

underlaget till IOP. Då kommenterade förvaltningen att det är 

tveksamt om det är det bästa nyttjandet av resurser för att skapa 

aktiviteter för målgruppen. Vad är skillnaden nu? På vilket sätt stöttar 

man målgruppen på ett sätt som inte redan förekommer i 

förvaltningen via t ex stadsdelsmammor och medborgarkontor? 

Fördelarna med IOP blir starkast om man verkligen kan visa på det 

mervärde som den deltagande föreningen bidrar med. 

 

Vi blir också tveksamma till NRFH:s underlag då man anger sitt 

medlemsantal i stadsdelen till 42.000 personer. Det är svårt att 

föreställa sig att cirka hälften av stadsdelens befolkning skulle gå att 

räkna som medlemmar.” 
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§ 7  

Idéburet offentligt partnerskap (IOP),  överenskommelse 
med En Frisk Generation 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner IOP-överenskommelse med 

stiftelsen En Frisk Generation och ger stadsdelsdirektören i 

uppdrag att ingå överenskommelsen.  

 

2. Stadsdelsdirektören ges i uppdrag att fatta de beslut som krävs 

för överenskommelsen ska fylla sitt syfte, såsom beslut om att 

godkänna styrgruppens förslag på åtgärder och om förändring 

av verksamheten under den tid stadsdelsnämnden beslutar att 

överenskommelsen ska gälla. 

 
 
Ärendet 
IOP, Idéburet Offentligt Partnerskap, är ett partnerskap mellan en eller 

flera idéburna organisationer och den offentliga sektorn. 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens förslag 

till IOP med En Frisk Generation avseende intervention i 

Östbergaskolan och Rågsved grundskola. Syftet med partnerskapet är 

att öka deltagarnas fysiska och psykiska hälsa, öka 

familjesammanhållningen, öka kunskapen om kostens betydelse för 

god hälsa, minska utanförskapet, skapa nya sociala kontakter och 

skapa en tryggare bostadsmiljö.  

 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 april 2018. 

Dnr 330-2018-1.2.5. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) 

”Vi är positiva till IOP, som ett sätt att ge den idéburna sektorn en 

större roll i välfärden och på det sättet bättre kunna ta tillvara dess 
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styrkor. En av våra största hälsoutmaningar är att få den yngre 

generationen att bli fysiskt aktiva. Det gäller synnerligen de barn och 

ungdomar med låg socioekonomisk bakgrund. 

 

EFG vänder sig just till barn och ungdomar och också till de områden 

där det finns stor representation av de med låg socioekonomisk 

bakgrund. ” 
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§ 8   

Idéburet offentligt partnerskap (IOP) överenskommelse 
med Bryggan Convictus     

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Stadsdelsnämnden beslutar att ärendet utgår 

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den   

Dnr 1.2.5.-352/2018 
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§ 9   

Uppföljning inom Omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning - dagliga verksamheterna Tallbacken, 
Enskede, Dalen, Årsta, Dalens arbetsgrupp och Kombi 
Café & Konferens 

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten. 

 

 

 

Ärendet 
Verksamhetsuppföljningar genomfördes under perioden oktober 2017 

till januari 2018. Tallbackens dagliga verksamhet följdes upp den 6 

oktober 2017. Enskede dagliga verksamhet,  Dalens dagliga 

verksamhet och Årsta dagliga verksamhet följdes upp den 10 

november 2017. Dalens arbetsgrupp och Kombi Café och Konferens 

följdes upp den 31 januari 2018.  

 

Uppföljningarna är genomförda utifrån en gemensam mall framtagen 

av Socialförvaltningen.  De dagliga verksamheterna Tallbacken, 

Enskede, Dalen, Årsta, Kombi Café & Konferens och Dalens 

arbetsgrupp drivs av Egen regi.  Enheterna bedöms samtliga vara väl 

strukturerade och organiserade verksamheter.  Förvaltningen föreslår 

att nämnden godkänner uppföljningsrapporterna. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 17 april 2018. 

Dnr 303-2018-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10   

Uppföljning inom Omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning - gruppbostäderna i Vantör 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd förlänger 

entreprenadavtalet med ytterligare två (2) år 

            från och med 2019-03-01 till och med  2021-02-28. 

 
 
Ärendet 
Vantörs gruppbostäder drivs  på entreprenad av Attendo LSS AB 

sedan 1 februari 2014.  I tjänsteutlåtandet finns en jämförelse mellan 

åren för de  avtalsuppföljningar som har genomförts under åren 2016-

2018.  

 

Förvaltningen bedömer att gruppbostäderna i Vantör är bra enheter 

där det skett en stor utveckling och där Attendo LSS AB bedriver 

verksamhet i enlighet med gällande avtal och anbud. 

Ett fåtal utvecklingsområden har påträffats vid avtalsuppföljningen. 

Förvaltningen rekommenderar en förlängning av avtalet från och med 

1 mars 2019 till och med 28 februari 2021. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 25 april  

Dnr 323-2018-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Uppföljning inom Omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning - Bränninge, Stureby och Örby 
korttidshem. 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten 

 
 

Ärendet 
Korttidshemmen Bränninge, Stureby och Örby drivs på entreprenad 

av Attendo LSS AB sedan 1 februari 2015. Avtalet har förlängts en 

gång till och med 28 februari 2020. Uppföljning av avtal och anbud av 

korttidshemmen genomfördes under mars 2018. Till tjänsteutlåtandet 

bifogas en bilaga med en jämförelse mellan åren.   

 

Förvaltningen bedömer att Bränninge, Stureby, Örby korttidshem är 

bra enheter där Attendo LSS AB bedriver verksamhet, inom 

verksamhetsområdet funktionsnedsättning, i enlighet med gällande 

avtal och anbud. Ett fåtal utvecklingsområden har påträffats vid 

avtalsuppföljningen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 april 2018. 

Dnr 326-2018-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12   

Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL och 
LSS för kvartal 1 år 2018 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens redovisning av 

rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för 

kvartal 1 år 2018 till handlingarna. 

 

 

Ärendet 
Kommunerna ska varje kvartal till Inspektionen för vård och omsorg 

(IVO) redovisa gynnande beslut enligt socialtjänstlagen (SoL) och 

lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) som inte 

verkställts inom tre månader. 

 

Från det tredje kvartalet 2017 har förvaltningen rapporterat 

sammanlagt 58 ej verkställda beslut till IVO, 26  från äldreomsorgen 

och sammanlagt 32 från funktionshinderomsorgen inklusive 

socialpsykiatrin. Från individ- och familjeomsorgen rapporteras inga 

ej verkställda beslut under perioden. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 april 2018 

Dnr 1.2.1.-332/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13   

Dataskyddsombud för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd 

Stadsdelsnämndens beslut  
 

Stadsdelsnämnden utser Emma Ekelund, förvaltningsjurist, till 

dataskyddsombud för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd från 

och med 2018-05-25. 

 

 
Ärendet 
Den 25 maj 2018 ersätts Personuppgiftslagen (PUL) (1998:204) av 

Dataskyddsförordningen (GDPR) General Data Protection  

Regulation. Dataskyddsförordningen har bland annat till syfte att 

skapa en enhetlig och likvärdig nivå för skydd av personuppgifter 

inom EU samt att modernisera dataskyddsdirektivets regler från 1995 

och att anpassa dessa till det nya digitala samhället. Förvaltningen 

föreslår att nämnden utser Emma Ekelund till dataskyddsombud för  

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 2 maj 2018 

Dnr 344-2018-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14   

Svar på skrivelse från Liberalerna (L) om barngruppernas 
storlek och personaltäthet i förskolan 

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen från (L) om barngruppernas 

storlek och personaltäthet i förskolan. 

 
 
 
Ärendet 
Vid nämndens sammanträde den 22 mars 2018 inkom Liberalerna (L) 

med skrivelsen: Utred varför barngruppernas storlek ökat och 

personaltätheten minskat i förskolan Nämnden beslutade att 

överlämna skrivelsen till förvaltningen för beredning.  

 

Förvaltningen kan konstatera att barngruppernas storlek och 

personaltätheten i förskolan har varierat under de senaste åren men har 

inte överskridit kommunfullmäktiges mål. Vidare ser förvaltningen en 

minskning av antalet barn med deltidskontrakt sedan reformen om att 

barn till föräldralediga vårdnadshavare har rätt att gå heltid i 

förskolan. Förvaltningen kan inte se att barngruppernas storlek har 

ökat i och med reformen, men däremot har det medfört att förskolorna 

har behövt se över schemaläggningen av personalens arbetstider för 

att täcka behovet under dagen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 april 2018 

Dnr 1.1.-208/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Urban Rybrink (L) 

”Liberalerna konstaterar att farhågor vad gäller barngrupperna i 

förskolan besannats med den politik den röd-grön-rosa majoriteten 

bedriver. Rätten till heltid på förskolan för det äldre syskonet även för 

de som är föräldralediga har lett till ett ökat tryck på förskolan utan att 

motsvarande resurser tilldelats. Personalsituationen har därmed blivit 
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ytterligare ansträngd. Under 2017 fick förskolan dessutom känna på 

den lägsta resursökningen till förskolan på många år, dvs ända sedan 

de rödgröna hade makten i en tidigare period.  

 

Liberalerna kommer att fortsätta bevaka förskolan och i majoritet se 

till att förskolan får de resurser som behövs samt arbeta för att rätten 

till heltid på förskola för äldre syskon återställs till 30 timmar för de 

som är föräldralediga. ” 
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§ 15 Anmälningsärenden  

 

A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser, m.m. redovisas i 

pärm 

B. Tjänstemannabeslut, redovisas i  pärm 

C. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde  2018-05-21 

D. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 2018-05-18 

E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2018-05-15 

F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen, se pärm 

 

  
Stadsdelsnämndens beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna 
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§ 16   

Nämndens frågor 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Stadsdelsnämnden uppdrar till förvaltningen att bereda nedanstående 

skrivelser och återkomma till nämnden 

Bygg studentbostäder ovanpå det nya Vård- och 
omsorgsboendet i Årsta 
Ledamoten Urban Rybrink (L) 

”För oss liberaler är frihet för den enskilde grundläggande. Frihet för 

äldre är ofta något som glöms bort i den offentliga debatten. Därför är 

det i grunden bra att det nya Vård- och omsorgsboendet också 

kommer att innehålla Trygghetsboende med aktivitetscenter. På det 

sättet skapas möjligheter att bo kvar inom samma område utifrån 

behovet av omsorg.  

 

Vi anser att finns ytterligare möjligheter att skapa kvalitet i boendet 

genom att planera boendet som ett multihus. I samma hus vill vi 

undersöka möjligheten att även planera in bristvaran studentbostäder 

enligt Humanitas (Holland) princip. Eventuellt skulle det planerade 

boendet kunna byggas på med ytterligare en våning med studenter 

högst upp. Möjligheten att erhålla en studentbostad skulle villkoras 

med engagemang med och för de äldre. 

https://www.youtube.com/watch?v=PZgGb4p0xo0 (videoklipp om 

boendet). Studenter skulle t ex kunna delta som handledare i 

aktivitetscenter. Några idéer kan t ex vara att bygga ett anpassat 

utegym på taket och även möjliggöra odling utan att behöva ta av 

grönytor utanför. Gemensam matsal och annan service bör naturligtvis 

finnas samt möteslokaler för öppna aktiviteter. Detta hus skulle kunna 

gå i bräschen för att visa hur framtidens äldre kan slippa isolering, få 

åldras med värdighet och leva livet hela livet och därmed ges ökad 

frihet.  

 

Vi vill att  

Stadsdelsförvaltningen återkommer med förslag om hur det planerade 

nya Vård- och omsorgsboendet i Årsta med Trygghetsboende och 

aktivitetscenter också kan tillföras studentbostäder.  

 

  

https://www.youtube.com/watch?v=PZgGb4p0xo0
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Skrivelse till nämnden angående Fritidsgårdsverksamheten i 
Allaktivitetshuset i Östberga 
 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), Claes Karlsson (KD) ey 

  

 

I september 2017 skrev Claes Karlsson ett särskilt uttalande gällande 

allaktivitetshuset med följande text: 

 

Att samordna verksamheter kan ofta medföra stora 

samordningsvinster i form av lokaler och personal. 

Detta kräver dock att man tar hänsyn till varje 

verksamhets behov. I detta fall skall verksamheter som 

ett bibliotek, öppen förskola och en ungdomsgård dela 

på samma ytor och som förslaget ser ut nu även dela på 

samma yta samtidigt, dvs öppna förskolan och 

biblioteket, en tyst och en livlig verksamhet. Jag 

förutsätter att förvaltningen tar hänsyn till detta när 

man planerar verksamheterna för att det inte skall 

uppstå irritation mellan olika verksamheter.  

 

När det gäller ungdomsgårdens verksamhet så är det av 

stor vikt att lokalen utformas med en känsla av att de 

känns som en ungdomsgård och inte en ungdomsgård i 

ett bibliotek eller öppen förskola. Jag förutsätter även 

att ungdomarna själva får vara med att utforma sin 

ungdomsgård. 

 

För två veckor sedan kom resultatet av lång tids planering för 

allaktivitetshuset och resultatet är följande: 

 Entrén ligger långt från ungdomsgården som resulterar i att dörren 

måste vara låst när verksamheten är öppen. Ungdomarna i denna 

öppna verksamhet måste ringa på en ringklocka för att personalen 

skall gå igenom hela lokalen för att öppna. 

 Lokalen ligger i mitten av huset utan egna fönster eller kontakt 

med varken dörr eller utemiljö. 

 Man har prioriterat ett stort hobbyrum som ligger mellan 

ungdomsgården och entrén.  
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Ritningen har visats för några av Söderorts mest erfarna chefer som 

drivit ungdomsgård många år, några av dem idag verksamma inom 

stadsdelen. Deras samlade bedömning är att denna verksamhet helt är 

planerad utan att ta hänsyn till tre viktiga saker: 

 Uppsyn över dörren saknas. 

 Dörren till en öppen verksamhet kan inte vara låst. 

 Det saknas café som har en välkomnande och pedagogisk funktion 

och som ska finnas i anslutning till entrén. 

Stadsdelen har på nämndens och medborgarnas uppdrag fått i uppdrag 

att bygga en verksamhet som ska kunna bedriva flera verksamheter 

men att helt nedprioritera ungdomsgården och ge dem dåliga 

förutsättningar för sin verksamhet är inte acceptabelt. Det är fullt 

möjligt att göra om detta till något bra och förvaltningen har flera 

duktiga medarbetare som kan medverka till att ställa detta till rätta 

innan det är för sent. Att omprioritera ytorna för att lösa det 

omnämnda inbyggda problemet kan innebära fördröjning av 

öppnandet av allaktivitetshuset men detta är nödvändigt om inte en 

stor och viktig verksamhet som ungdomsgården skall bli helt omöjlig 

att bedriva som en öppen fritidsverksamhet. 
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§ 17  

Stadsdelsdirektörens information 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stoltz informerade om att fyra 

enheter kommer att tävla i årets kvalitetsutmärkelse 

  

- Förebyggande enheten och kostenheten inom avdelning Egen Regi 

- Försörjningsstödsenhet 2 inom avdelning Individ- och familj, 

vuxna 

- Beställarenheten funktionshinder och socialpsykiatri inom 

Beställaravdelningen 

- Enheten för utveckling och främjande arbete inom avdelning 

Kultur, fritid och demokrati 

 

 

Vidare informerade stadsdelsdirektören om;  

Parkernas dag den 25 augusti – program är under utarbetande 

 

Sommarjobben – målet är 1600 feriejobb under året, 1300 under 

sommaren och 300 under höstlovet. 

 

Byggstart för  Årstafältet firas lördag den 26 maj. 

 

Företagsmässa anordnas måndag den 28 maj, hittills är 28 företagare 

anmälda. 

 

Efter sammanträde den 14 juni bjuder ordföranden till 

sommaravslutning med jordgubbar och glass. 

 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 18  

Samråd om förslag till Hagsätraskogens naturreservat – 
svar till stadsbyggnadskontoret 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar till stadsbyggnadskontoret på samrådet om 

naturreservat i Hagsätraskogen 

 
 
 
Ärendet 
Samrådsförslag till Hagsätraskogens naturreservat har översänts till 

nämnden för yttrande.  

 

Förvaltningen är positiv till att ett naturreservat upprättas för 

Hagsätraskogen men vill försäkra sig om att reservatsbildningen inte 

hindrar möjligheterna att vid behov utöka förskolegården för 

förskolan på Stjärnsundsgatan 12. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 april 2018 

Dnr 242-2018-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Fotios Stathis m.fl. 

(MP) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ledamoten Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 
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Särskilt uttalande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Fotios Stathis m.fl. 

(MP)   

”Samråd om Hagsätraskogen naturreservat - svar till 

stadsbyggnadsnämnden och exploateringsnämnden 

 

Socialdemokraterna, Miljöpartiet och Feministisk initiativ i 

stadsdelsnämnden EÅV, ställer sig bakom stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande för samrådet och därutöver vill komplettera med 

följande särskilda uttalande om hur vi ser på förslaget och vilka frågor 

vi kommer bevaka i det kommande. 

 

Vi är stolta över att vårt stadsdelsområde kommer att få tre nya 

naturreservat inrättade. Naturreservat inrättas för att bevara och 

överlämna värdefulla naturmiljöer till kommande generationer. Unikt 

för dessa reservat är dessutom att de gynnar särskilt utsatta områden, 

som Rågsved och Hagsätra och ger möjlighet till rekreation för de 

innevånare som inte har tillgång till villatomter att vistas på eller har 

inte tillgång till privatbil för att kunna ta sig till rekreationsområden 

och naturskog. Det är bra att stadsdelsförvaltningen betonar 

barnperspektivet och tillgänglighetsanpassningen för det blivande 

reservatet. Förvaltningen visar dessutom att man har höga ambitioner i 

att finplanera och sköta dessa nya områden som stadsdelen kommer 

att få ansvar för 

 

Tyvärr framgår det inte att hänsyn har tagits till rödlistade arter och 

nyckelbiotoper vad gäller gränsdragningen. Vi tycker det är viktigt att 

exploateringskontoret tillser att det görs en inventering av skogen, 

lämpligen av en extern part gällande dess naturvärden och därefter 

anpassa framtida exploatering av de områden som hamnar utanför det 

föreslagna reservatet. Att en sådan har gjorts avser vi att bevaka i 

kommande ärenden om byggnation utanför naturreservatet.  

 

En annan viktig ekologisk aspekt är att det inte finns någon 

förbindelse mellan Hagsätraskogen och det redan inrättade 

Älvsjöreservatet. Det är helt avspärrat och isolerat p.g.a. tågbanan. De 

centrala förvaltningarna bör tillsammans diskutera hur en sådan 

ekodukt kan finansieras, så att arter ska kunna röra sig mellan de båda 

reservaten och därmed säkra spridningsvägar som är så viktigt för alla 

reservat. Vi kommer att följa upp på detta med våra representanter 

inför kommunfullmäktiges beslut om inrättande av naturreservatet ,så 

att frågan inte glöms bort.  
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Reservation 
Ledamoten Lars Sterneby (V) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för det egna förslaget; 

”att i huvudsak bifalla förvaltningens förslag. 

 att hela Hagsätraskogen blir naturreservat. 

 att utreda förekomst av nyckelbiotoper i skogen på initiativ från till 

exempel Miljönämnden. 

 

Hagsätraskogen är en tätortsnära skog på 35 hektar (ha). Skogen har 

höga biologiska och sociala värden. Därtill är den en kolsänka. 

 

Bibehållen skog bättre än förminskad 
Nu finns förslag att reducera skogen med 8 - 9 ha. Detta är en ansenlig 

förlust, som leder till försämrad ekologisk kvalité på den resterande 

om nedsågningen blir genomförd. Idag finns 16 rödlistade arter i 

Hagsätraskogen. En koncentration i nivå med Rågsveds friområde sett 

till förhållandet i storlek. Med stor sannolikhet finns nyckelbiotoper 

även i Hagsätraskogen. En utredning om eventuella nyckelbiotoper 

behöver bli utförd. 

 

Närhet till skog 
Tätortsnära skog tillmäts numera stora sociala värden, som behöver 

beaktas vid till exempel byggnation. Risken är stort för att många, 

som idag besöker Hagsätraskogen, avstår från besöket om avståndet 

växer. Främst uteblir barn och äldre, visar utredning. 

 

Träd är reningsverk 
Växtligheten tar upp cirka 30 procent av utsläppen av koldioxid 

(CO2). Speciellt duktiga är träd, som ger tillbaka syret (O2) samt 

behåller kolet (C). Detta innebär att träden renar vår luft. För klimatet 

gör skog stor nytta i och med att den då reducerar CO2. Istället för att 

såga ner träd behöver vi i tätortsnära skog, dels behålla alla våra träd 

samt kraftigt utöka nyplantering. 

 
Med 1,8 procent ökade EU sina utsläpp av växthusgaser under 2017. 

Sverige bidrog till ökningen. ” 
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Reservation 
Ledamoten Urban Rybrink (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

det egna förslaget; 

”Att som svar på remissen anföra följande: 

Liberalerna har varit, och är fortfarande, positiva till naturreservatet i den 

västra delen av Älvsjöskogen - ett projekt som initierats av Alliansen. I 

och med reservatet säkrade vi såväl värdefulla grönytor i staden som 

tusentals framtida välbehövliga bostäder i Älvsjö. 

 

Det är dock oroväckande att den rödgrönrosa majoriteten fortsätter att 

verka för att göra naturreservat även av den östra delen. Ett sådant beslut 

skulle vara mycket olyckligt, eftersom att det skulle hota förlängningen av 

tunnelbanan från Hagsätra till Älvsjö. Likaså finns planer längre fram att 

bygga ut stambanan med ytterligare spår, vilket också är en 

osäkerhetsfaktor att väga in. Inrättas ett naturreservat är det väldigt 

mycket svårare att ändra beslutet. Det är inget som egentligen hindrar att 

låta Hagsätraskogen till stora delar bestå utan att inrätta ett naturreservat, 

exempelvis genom att fortsätta definiera skogen som parkmark.  

 

Vi vill se möjligheter för fler bostäder i området. Delar av 

Hagsätraskogen behöver reserveras för framtida intäkter från 

markförsäljningar och därmed för stadsdelens utveckling. Det går inte att 

försvara en tunnelbanesträckning utan den intäkten, speciellt om den i 

enlighet med delar av underlaget nu kan behöva läggas helt under jord. 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Björn Wredberg 

alla (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Att motverka bildande av ett naturreservat i Hagsätraskogen 

Att verka för en utveckling av Hagsätraskogens rekreationsvärden och 

biologiska mångfald 

Stockholm är en växande storstad. I en fungerande växande storstad är det 

många intressen som måste tillgodoses. Bostäder, infrastruktur och 

grönområden är alla viktiga och måste samsas om utrymmet i vår stad.  

 

Hur Stockholm i framtiden utvecklas och var det största behovet av 

grönområden kommer finnas är omöjligt att fastställa idag. Därför är det 

viktigt att staden även i fortsättningen har rådighet över marken i staden. 
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Att göra hela Hagsätraskogen till ett naturreservat kommer i stor 

utsträckning påverka utrymmet för framtida bostäder och infrastruktur.  

 

Det är extra oroväckande att den rödgrönrosa majoriteten fortsätter att 

verka för att göra naturreservat även av den östra delen. Ett sådant beslut 

skulle vara mycket olyckligt, eftersom att det skulle hota förlängningen av 

tunnelbanan från Hagsätra till Älvsjö. Likaså finns planer längre fram att 

bygga ut stambanan med ytterligare spår, vilket också är en 

osäkerhetsfaktor att väga in. Inrättas ett naturreservat är det väldigt 

mycket svårare att ändra beslutet. Det är inget som egentligen hindrar att 

låta Hagsätraskogen till stora delar bestå utan att inrätta ett naturreservat, 

exempelvis genom att fortsätta definiera skogen som parkmark.  

 

Vi vill se möjligheter för fler bostäder i området. Delar av 

Hagsätraskogen behöver reserveras för framtida intäkter från 

markförsäljningar och därmed för stadsdelens utveckling. Det går inte att 

försvara en tunnelbanesträckning utan den intäkten, speciellt om den i 

enlighet med delar av underlaget nu kan behöva läggas helt under jord. 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i det särskilda uttalandet från 

(S), (MP) 

Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut samt 

reservation från (M) 
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§ 19   

Inbjudan till Samråd om förslag till detaljplan för 
Konstgjutarvägen- svar till stadsbyggnadskontoret 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på samrådet. 

 

2. Paragrafen  justeras omedelbart. 

 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag som 

innebär att en ny stadsstruktur skapas kring området vid Bolidenplan. 

Planen möjliggör bostadsbebyggelse om cirka 430 lägenheter, två 

förskolor, lokaler för handel inklusive livsmedelsförsäljning samt 

gemensamt garage och sopsugsanläggning i bergrum.  

 

Förvaltningen är positiv till att området kring Bolidenplan bebyggs 

med nya bostäder och att trygga och tillgängliga stadsrum skapas. 

Förvaltningen är dessutom positiv till att nya förskolor planeras inom 

planområdet men bedömer att de friytor som avsätt för dessa förskolor 

är för små. Förvaltningen är även positiv till att stora delar av 

planområdet blir parkmark. Förvaltningen vill dock lyfta att den hårda 

exploatering som området kring Bolidenplan samt Slakthusområdet 

nu utsätts för ställer mycket höga krav på de parker som finns i 

området. Grönkompensationsåtgärder måsta tillsättas för detta.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 april 2018. 

Dnr 1.5.3.-224/2018   

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut 

 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut.  
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson, 

Erika Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Björn 

Wredberg alla (M), Urban Rybrink (L) reserverade sig mot beslutet 

till förmån för det egna förslaget; 

”Att som svar på remissen anföra följande: 

Området runt Bolidenplan är ett av vår stadsdels större 

stadsutvecklingsområden. När nu den första etappen är ute på samråd, 

är vi positiva till förslaget men menar samtidigt att det går att skapa 

ytterligare kvaliteter genom att bland annat öka stadskänslan. 

 

Den föreslagna bebyggelsen ligger nära innerstaden. Vad gäller 

stadens utbyggnad är det viktigt att tänka i mycket långa perspektiv. I 

en framtid kommer Bolidenplan att uppfattas vara näst intill 

innerstaden. Hela området från Skanstull via Gullmarsplan mot 

Bolidenplan kommer att vara ett sammanhängande stråk och 

ordentligt förtätat. I det sammanhanget kan man bygga betydligt tätare 

och därmed skapa fler bostäder än i nu liggande förslag.  

 

I förslaget ingår att man kommer att öppna upp för verksamheter i 

bottenvåningar mot Bolidenvägen. Detta ökar känslan av att området 

är citynära, men vi tror att det ytterligare går att öka stadskänslan 

genom att bygga tätare och där det är möjligt i slutna kvarter. Detta 

ökar också tryggheten. Topografin ställer vissa hinder i vägen, men 

det skulle t ex gå att bygga mer sammanhängande efter 

Konstgjutarvägen och bygga ihop bebyggelsen med de hus som 

planeras efter Bolidenvägen. Vidare skulle bebyggelsen efter 

Bolidenvägen kunna ökas med ett par våningar eftersom 

Bolidenvägen ligger lägre än Konstgjutarvägen.  

 
Förvaltningen anför synpunkter på det föreslagna parkstråket vad 

gäller trygghetsaspekter särskilt för kvinnor. Dessa synpunkter delar 

vi. Vi menar att det är viktigt att anlägga ett feministiskt perspektiv 

även i stadsplanering och därmed öka tryggheten för alla.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut och 

reservation från (M), (L). 
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§ 20  

Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för 
Bjurbäcken 6 i stadsdelen Rågsved- svar till 
stadsbyggnadskontoret   

Beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på samrådet. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag som 

innebär en komplettering av Rågsved med cirka 340 bostäder samt 

lokaler för centrumändamål. Planen syftar till att skapa en mer 

befolkad, trygg och stadsmässig gata av Bjursätragatan med stöd av 

ny bebyggelse. Planen medger även en breddning av Bjursätragatan 

samt möjliggör dagvattenhantering och parkering inom egen tomt.  

 

Förvaltningen är positiv till att Rågsved kompletteras med nya 

bostads- och hyresrätter men bedömer att den exploatering som 

föreslås helt eliminerar de rekreativa och delvis de ekologiska värden 

som finns på platsen idag. Förvaltningen efterfrågar därför en mer 

varsam planering av parken San Siro där fler ytor för rekreation 

sparas. Förvaltningen vill dessutom poängtera att det utegym som 

planeras bör förläggas till allmän platsmark och att förvaltningen 

svarar för drift. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 april 2018. 

Dnr 1.5.3.-221/2018   

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut 
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Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut.  

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Jonas Nilsson, 

Erika Wing, Kristiina Katajikko, tjänstgörande ersättaren Björn 

Wredberg alla (M), Urban Rybrink (L) reserverade sig mot beslutet 

till förmån för det egna förslaget; 

”Att som svar på remissen anföra följande: 

Hagsätra- Rågsved är ett av stadens större stadsutvecklingsområden 

de närmaste åren. Vi välkomnar de planer som finns för området och 

tror att fler bostäder kan bidra till att öka tryggheten och samtidigt 

skapa ett större underlag för de båda centrumanläggningarna.  

 

I ett område där hyresrätter är den dominerande upplåtelseformen är 

det rimligt att bygga fler bostadsrätter och vice versa. Att det finns 

blandade upplåtelseformer i samma område är i sig en kvalitet.  

 

I föreslaget till de två nya kvarteren relativt många nya lägenheter. Vi 

förordar att de båda kvarteren sluts för att dels tillföra ytterligare fler 

lägenheter och dels för att öka tryggheten. ” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut och 

reservation från (M), (L). 
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§ 21   

Med undervisningsskicklighet i centrum – ett ramverk för 
lärares och rektorers professionella utveckling – svar till 
kommunstyrelsen   

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på 

remissen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

Ärendet 
Kommunstyrelsen har skickat slutbetänkandet Med 

undervisningsskicklighet i centrum – ett ramverk för lärares och 

rektorers professionella utveckling (SOU 2018:17) på remiss till 

stadsdelsnämnden. Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget i 

utredningen samtidigt som delar av förslaget behöver utredas vidare 

och förtydligas.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 6 april 2018 

Dnr 1.5.1.-234/2018   

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 22  - 29 Slutet sammanträde 


